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Ten eerste

Advertentie

Hoe is de
euthanasiewet

eraan toe?
De euthanasiepraktijk beweegt zich naar ‘de randen 

van de wet’. In de Tweede Kamer buigen deskundigen zich
vandaag over de vraag: bepaalt de rechter of de politiek

hoeveel ruimte er is voor ‘moeilijke gevallen’?

Door Sander van Walsum

INTERVIEW JACOB KOHNSTAMM EN MARTIN BUIJSEN 

D
e Wet toetsing
 levensbeëindiging
op verzoek en hulp
bij zelfdoding (WTL)
– in de wandeling
vaak euthanasiewet
genoemd – voldoet
aan de verwachtin-

gen die de wetgever er bij de totstandko-
ming, in 2002, van had. Dat althans con-
cludeerde de commissie die de derde
evaluatie van de WTL heeft uitgevoerd.
Vandaag belegt de Tweede Kamer een
 zogenoemde rondetafelbijeenkomst
met ‘externe deskundigen’ om de evalu-
atie te bespreken. Daarbij zal onder an-
dere gesproken worden over de vraag
hoe het komt dat het aantal euthanasie-
gevallen sinds 2002 aanhoudend is ge-
stegen. Over de ruimte die de WTL biedt
voor euthanasie bij mensen met demen-
tie en mensen met een ‘stapeling van ou-
derdomsaandoeningen’. En ook over het
functioneren van de vijftien regionale
toetsingscommissies (RTE’s) die elk
 euthanasiegeval toetsen aan de wet. 
RTE-voorzitter Jacob Kohnstamm (67),

naar eigen zeggen ‘een typische staats-
rechtman’, heeft daar zelf uiteraard ook
ideeën over. Zo zou hij graag zien dat de
Hoge Raad, het hoogste rechtscollege in
ons land, op gezette tijden een door de
RTE afgehandeld euthanasiegeval tegen
het licht zou houden. En dan gaat het,
verduidelijkt Kohnstamm, niet uitslui-
tend om de gevallen waarvan twijfelach-
tig is of de betrokken artsen zorgvuldig
hebben gehandeld. Of om levensbeëin-
diging bij voltooid leven, want daar
voorziet de euthanasiewet niet in. 
Nee, de Hoge Raad zou af en toe de uit-

leg die de toetsingscommissie in een
concrete zaak aan de euthanasiewet
heeft gegeven tegen het licht moeten
houden: klopt die wetsinterpretatie
wel? Gaat die niet verder dan de wetge-
ver heeft gewild of is die interpretatie
juist te beperkend?
‘Cassatie in het belang der wet’, heet

dit bijzondere rechtsmiddel. Dat voor-
ziet in de behoefte aan een uitspraak
door de Hoge Raad zonder dat, in het ge-
val van euthanasie, een strafprocedure
moet worden gevoerd tegen een arts die
oprecht meende te mogen doen wat hij
deed. ‘De arts heeft er dan verder niets
mee te maken’, zegt Kohnstamm. ‘De uit-
spraak van de Hoge Raad kan voor de
arts geen positieve of negatieve effecten
hebben. Want niet de arts staat terecht,
maar de door de toetsingscommissie ge-
hanteerde wetsinterpretatie. Dat is de lol
van cassatie in het belang der wet.’ 
Op die manier kan meer duidelijkheid

worden verkregen over de toepassing

van de wet – dus meer ‘comfort’ aan art-
sen worden geboden. Die zullen daar-
door onverkort bereid blijven om eutha-
nasiegevallen waarbij ze zelf betrokken
waren te melden bij de toetsingscom-
missie.
Martin Buijsen (54), hoogleraar recht

en gezondheidszorg aan de Erasmus
Universiteit, heeft vorige maand in
 Medisch Contactenkele kritische kantte-
keningen geplaatst bij de suggestie van
Kohnstamm. Waar het Kohnstamm vol-
gens hem om te doen is, is ruimte schep-
pen binnen de bestaande euthanasiewet
voor voltooid leven – ‘existentieel lijden’
in de terminologie van Buijsen. Eigenlijk
zou Kohnstamm van de rechter willen
weten in hoeverre er nog sprake moet
zijn van medische aandoeningen om
een euthanasieverzoek bij voltooid
 leven te kunnen inwilligen. ‘Welbe-
schouwd is dat een vraag naar de mate
waarin de euthanasiewet ruimte biedt
voor existentieel lijden.’ Met die vraag
moet hij niet bij de Hoge Raad zijn,
schreef Buijsen, maar bij de wetgever. Bij
de Tweede Kamer. 
Kohnstamm en Buijsen spreken

 elkaar aan de vooravond van de ronde -
tafelbijeenkomst in de Tweede Kamer,
waarin beiden een aandeel zullen heb-
ben. Kohnstamm is not amused over het
artikel van Buijsen in Medisch Contact.

Wat stoort u zo in het artikel?

Kohnstamm: ‘ Buijsen schuift mij in de
schoenen dat ik graag zou zien dat eu-
thanasie uitsluitend op grond van exis-
tentieel lijden wordt toegestaan. Dat is
een aantasting van mijn integriteit. In al
mijn uitingen heb ik altijd duidelijk ge-
maakt dat deze wet er niet is voor puur
existentieel lijden zonder medische
component. Ik ben een law abiding toe-
zichthouder, houd mij aan de wet zoals
die nu luidt. Maar Buijsen zegt: Kohn -
stamm, je bent voorzitter van die toet-
singscommissie, maar eigenlijk wil je
voltooid leven in de wet brengen.’
Buijsen: ‘Dat heeft u erin gelezen.’
Kohnstamm: ‘Nee, dat hebben ande-

ren erin gelezen. Natuurlijk kun je de
wet uiteenlopend interpreteren, maar
zonder medische aandoening is eutha-
nasie door de wetgever niet toegestaan,
is het moord. Einde oefening.’ 
Buijsen: ‘Ik schuif u niets in de schoe-

nen. Het zou wat zijn zeg, als ik zou sug-
gereren dat u euthanasie bij mensen
zonder medische aandoening wel in
orde zou vinden. Maar de vraag is, hoe
smal mag die basis zijn? Natuurlijk zegt
u niet: er hoeft geen enkele medische
aandoening te zijn. Er moet altijd een
medische aandoening zijn, maar verder
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Euthanasie en hulp
bij zelfdoding zijn,
ook sinds het van
kracht worden van
de euthanasiewet,
in 2002, in principe
strafbaar. Een arts
die euthanasie
heeft verleend en
daarbij aan de wet-
telijk vastgelegde
zorgvuldigheidsei-
sen heeft voldaan
en die deze hande-
ling heeft gemeld
bij een van de vijf-
tien regionale toet-
singscommissies,
heeft geen vervol-
ging te vrezen.
Sinds 2002 zijn
83 gevallen van
 euthanasie door
die commissies als
‘onzorgvuldig’ be-
oordeeld. In één
(recent) geval heeft
het OM vervolgens
onderzoek inge-
steld. Het aantal
euthanasiegevallen
is toegenomen van
ongeveer 2.000 in
de eerste jaren na
2002 tot ruim
6.000 in 2016.

Fraaie stoepen
Moskou: graniet
schaars in Oeral
Tom Vennink

Moskou

De burgemeester van Moskou
heeft dit jaar zoveel graniet opge-
kocht voor de grootschalige ver-
nieuwing van de stoepen in de
hoofdstad, dat mensen in Siberië
nu kampen met een tekort aan
grondstoffen voor grafstenen.

In razend tempo tovert burge-
meester Sergej Sobjanin autostad
Moskou om in een voetgangers-
stad. Deze zomer liet hij het hele
centrum opbreken. Binnen een
paar maanden werden 1,2miljoen
vierkante meter granieten stoep-
tegels gelegd. Zeg maar 240voet-

balvelden. Plus 674kilometer aan
granieten stoepranden.

Zijn meerjarenproject ‘Mijn
Straat’ zet de hele Russische gra-
nietindustrie op haar kop, blijkt
uit onderzoek van nieuwssite Me-
duza. Onder Sobjanins burge-
meesterschap, dat begon in 2010,
is de Russische granietproductie
bijna verdrievoudigd. De hoofd-
stad ‘blaast de Russische mijnin-
dustrie nieuw leven in’, aldus het
hoofd stadsvernieuwing van Mos-
kou.

Zoals zo vaak in het gecentrali-
seerde Rusland, voelen de mensen
buiten de hoofdstad ook de min-
der fijne gevolgen van de behoef-
tes in Moskou (13miljoen inwo-
ners, ofwel 9procent van de Russi-
sche bevolking). Drie producen-

ten van grafstenen zeggen tegen
Meduzadat zij sinds augustus met
een tekort aan graniet kampen
vanwege de hoofdstedelijke stoe-
penvernieuwing. Granietprodu-
centen in de Oeral gedragen zich
‘brutaal’ sinds de bestellingen uit
Moskou, aldus een grafsteen -
maker in Novosibirsk, een stad
3.000kilometer verderop in Sibe-
rië. ‘Ze nemen bijna geen bestel-
lingen meer aan voor leveringen
van 300 tot 400vierkante meter.’

De granietmijnen in de Oeral
kunnen de vraag uit Moskou nau-
welijks bijbenen. Stoepenmakers
in de hoofdstad lieten daarom al
graniet uit het buitenland aan-
rukken. Naast het Rode Plein in
Zarjadje, het eerste nieuwe Mos-
kouse park in ruim vijftig jaar, lig-
gen de paden vol met Chinees gra-
niet. En op de populaire
boulevard ring met groenstroken
maken Moskovieten nu avond-
wandelingen over granieten te-
gels uit Oekraïne – het land dat da-
gelijks belachelijk gemaakt wordt
op de Russische televisie. 

Er staan nog veel meer bestellin-
gen van Sobjanin op stapel. Vorige
week verlengde de burgemeester
‘Mijn Straat’ tot 2020, voor ruim
1,5miljard euro. Tegelijkertijd
moet de rest van de hoofdstad een
facelift krijgen. Zo zette Sobjanin
dit jaar ook nog eens 5.114 sovjet-
flats op een slooplijst: anderhalf
miljoen mensen moeten verhui-
zen naar flats die de komende ja-
ren gebouwd worden. 

En dan is er nog de uitbreiding
van de metro, die er net een hyper-
moderne lijn om het centrum bij
gekregen heeft. De komende vier
jaar komen er nog eens 63metro-
stations en 142kilometer spoor
bij. Op voorwaarde dat de rest van
Rusland een beetje doorwerkt.

In Siberië is al een
tekort ontstaan
aan materiaal
voor grafstenen

nMusical-artiest Lone van Roosen-
daal heeft niet opgeroepen tot een
boycotvan de première van de
musical Fiddler on the roof, die is ge-
regisseerd door Ruut Weissman

(Ten Eerste, 28 oktober, pag 6). 
Ze liet in het kader van de actie

#ikweiger weten zelf niet te gaan,
maar riep anderen daar niet toe
op.
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